

(၂) ပဌမ ဣသိဒတ္တသုတ်၊ (၃) ဒုတိယ ဣသိဒတ္တသုတ် (သံ၊ဒု၊၄၄၅)

၂။ ပဌမဣသိဒတ္တသုတ်

၃၄၄။ ဧကံ သမယံ သမ္ပဟုလာ ထေရာ ဘိက္ခု။ မစ္ဆိကာသဏ္ဍေ ဝိဟရန္တိ အမ္မာဠကဝနေ။ အထ ခေါ စိတ္တော ဂဟပတိ ယေန ထေရာ ဘိက္ခု။ တေနုပသင်္ကမိ၊ ဥပသင်္ကမိတွာ ထေရေ ဘိက္ခု။ အဘိ ဝါဒေတွာ ဧကမန္တံ နိဿိဒိ။ ဧကမန္တံ နိဿိန္ဒော ခေါ စိတ္တော ဂဟပတိ ထေရေ ဘိက္ခု။ ဧတဒဝေါစ - “အဓိဝါသေန္တု မေ၊ ဘန္တေ၊ ထေရာ သွာတနာယ ဘတ္တ”န္တိ။ အဓိဝါသေသုံ ခေါ ထေရာ ဘိက္ခု။

နာ ၄၇၆

တုဏှိဘာဝေန။ အထ ခေါ စိတ္တော ဂဟပတိ ထေရာနံ ဘိက္ခုနံ အဓိဝါသနံ ဝိဒိတွာ ဥဠာယာသနာ ထေရေ ဘိက္ခု။ အဘိဝါဒေတွာ ပဒက္ခိဏံ ကတွာ ပက္ကာမိ။ အထ ခေါ ထေရာ ဘိက္ခု။ တဿာ ရ တ္တိယာ အစူယေန ပုဗ္ဗဏှသမယံ နိဝါသေတွာ ပတ္တစီဝရမာဒါယ ယေန စိတ္တဿ ဂဟပတိဿ နိ ဝေသနံ တေနုပသင်္ကမိသု၊ ဥပသင်္ကမိတွာ ပညတ္တေ အာသနေ နိဿိဒိသု။

အထ ခေါ စိတ္တော ဂဟပတိ ယေန ထေရာ ဘိက္ခု။ တေနုပသင်္ကမိ၊ ဥပသင်္ကမိတွာ ထေရေ ဘိက္ခု။ အဘိဝါဒေတွာ ဧကမန္တံ နိဿိဒိ။ ဧကမန္တံ နိဿိန္ဒော ခေါ စိတ္တော ဂဟပတိ အာယသ္မန္တံ ထေရံ ဧတဒ ဝေါစ - “ဓာတုနာနတ္တံ၊ ဓာတုနာနတ္တံ’န္တိ၊ ဘန္တေ ထေရ၊ ဝုစ္စတိ။ ကိတ္တာဝတာ န ခေါ၊ ဘန္တေ၊ ဓာတု နာနတ္တံ ဝုတ္တံ ဘဂဝတာ”တိ? ဧဝံ ဝုတ္တေ အာယသ္မာ ထေရော တုဏှိ အဟောသိ။ ဒုတိယမ္ပိ ခေါ စိ တ္တော ဂဟပတိ အာယသ္မန္တံ ထေရံ ဧတဒဝေါစ - “ဓာတုနာနတ္တံ၊ ဓာတုနာနတ္တံ’န္တိ၊ ဘန္တေ ထေရ၊ ဝု ဂ္စတိ။ ကိတ္တာဝတာ န ခေါ၊ ဘန္တေ၊ ဓာတုနာနတ္တံ ဝုတ္တံ ဘဂဝတာ”တိ? ဒုတိယမ္ပိ ခေါ အာယသ္မာ ထေရော တုဏှိ အဟောသိ။ တတိယမ္ပိ ခေါ စိတ္တော ဂဟပတိ အာယသ္မန္တံ ထေရံ ဧတဒဝေါစ - “ဓာတုနာနတ္တံ၊ ဓာတုနာနတ္တံ’န္တိ၊ ဘန္တေ ထေရ၊ ဝုစ္စတိ။ ကိတ္တာဝတာ န ခေါ၊ ဘန္တေ၊ ဓာတုနာနတ္တံ ဝု တ္တံ ဘဂဝတာ”တိ? တတိယမ္ပိ ခေါ အာယသ္မာ ထေရော တုဏှိ အဟောသိ။

တေန ခေါ ပန သမယေန အာယသ္မာ ဣသိဒတ္တော တသ္မိံ ဘိက္ခုသံဃေ သဗ္ဗနဝကော ဟောတိ။ အထ ခေါ အာယသ္မာ ဣသိဒတ္တော အာယသ္မန္တံ ထေရံ ဧတဒဝေါစ - “ဗျာကရောမဟံ၊ ဘန္တေ

ထေရ်၊ စိတ္တဿ ဂဟပတိနော ဧတံ ပဉ္စ”န္တိ? “ဗျာကရောဟိ တံ၊ အာဝုသော ဣသိဒတ္တ၊ စိတ္တဿ ဂဟပတိနော ဧတံ ပဉ္စ”န္တိ။ “ဧဝံ ဝိ တံ၊ ဂဟပတိ၊ ပုစ္ဆသိ - ‘ဓာတုနာနတ္တံ၊ ဓာတုနာနတ္တန္တိ၊ ဘန္တေ ထေရ၊ ဝုစ္စတိ။ ကိတ္တာဝတာ န ခေါ၊ ဘန္တေ၊ ဓာတုနာနတ္တံ၊ ဝုတ္တံ ဘဂဝတာ”တိ? “ဧဝံ၊ ဘန္တေ”။ “ဣဒံ ခေါ၊ ဂဟပတိ၊ ဓာတုနာနတ္တံ ဝုတ္တံ ဘဂဝတာ - စက္ခုဓာတု၊ ရူပဓာတု၊ စက္ခုဝိညာဏဓာတု...ပေ... မနောဓာတု၊ ဓမ္မဓာတု၊ မနောဝိညာဏဓာတု။ ဧတ္တာဝတာ ခေါ၊ ဂဟပတိ၊ ဓာတုနာနတ္တံ ဝုတ္တံ ဘဂဝတာ”တိ။

အထ ခေါ စိတ္တော ဂဟပတိ အာယသ္မတော ဣသိဒတ္တဿ ဘာသိတံ အဘိနန္ဒိတွာ အနုမောဒိတွာ ထေရေ ဘိက္ခုပဏီတေန ခါဒနီယေန ဘောဇနီယေန သဟတ္တာ သန္တပေသိ သမ္ပဝါရေသိ။ အထ ခေါ ထေရာ ဘိက္ခု ဘုတ္တာဝိနော ဩနိတပတ္တပါဏိနော ဥဠာယာသနာ ပက္ကမိသု။ အထ ခေါ အာယသ္မာ ထေရော အာယသ္မန္တံ ဣသိဒတ္တံ ဧတဒဝေါစ - “သာဓု ခေါ တံ၊ အာဝုသော

နာ ၄၇၇

ဣသိဒတ္တ၊ ဧသော ပဉ္စော ပဋိဘာသိ၊ နေသော ပဉ္စော မံ ပဋိဘာသိ။ တေနဟာဝုသော ဣသိဒတ္တ၊ ယဒါ အညထာပိ [ယဒါ အညဒါပိ (သိ။ ပီ။) အညဒါပိ (?)] ဧဝရူပေါ ပဉ္စော အာဂစ္ဆေယျ၊ တညေ ဧဝတ္ထ ပဋိဘာသေယျာ”တိ။ ဒုတိယံ။

၃။ ဒုတိယဣသိဒတ္တသုတ္တံ

၃၄၅။ ဧကံ သမယံ သမ္ပဟုလာ ထေရာ ဘိက္ခု မစ္ဆိကာသဏ္ဍေ ဝိဟရန္တိ အမ္မာဠကဝနေ။ အထ ခေါ စိတ္တော ဂဟပတိ ယေန ထေရာ ဘိက္ခု တေနုပသင်္ကမိ၊ ဥပသင်္ကမိတွာ ထေရေ ဘိက္ခု အဘိဝါဒေတွာ ဧကမန္တံ နိသီဒိ။ ဧကမန္တံ နိသိန္တော ခေါ စိတ္တော ဂဟပတိ ထေရေ ဘိက္ခု ဧတဒဝေါစ - “အဓိဝါသေန္တု မေ၊ ဘန္တေ ထေရာ၊ သွာတနာယ ဘတ္တ”န္တိ။ အဓိဝါသေသုံ ခေါ ထေရာ ဘိက္ခု တုဏှိဘာဝေန။ အထ ခေါ စိတ္တော ဂဟပတိ ထေရာနံ ဘိက္ခုနံ အဓိဝါသနံ ဝိဒိတွာ ဥဠာယာသနာ ထေရေ ဘိက္ခု အဘိဝါဒေတွာ ပဒက္ခိဏံ ကတွာ ပက္ကမိ။ အထ ခေါ ထေရာ ဘိက္ခု တဿာ ရ

တ္တိယာ အစွယေန ပုဗ္ဗဏှသမယံ နိဝါသေတွာ ပတ္တစီဝရမာဒါယ ယေန စိတ္တဿ ဂဟပတိဿ နိဝေသနံ တေနုပသင်္ကမိံသု၊ ဥပသင်္ကမိံတွာ ပညတ္တေ အာသနေ နိသီဒိံသု။

အထ ခေါ စိတ္တော ဂဟပတိ ယေန ထေရာ ဘိက္ခု။ တေနုပသင်္ကမိံ၊ ဥပသင်္ကမိံတွာ ထေရေ ဘိက္ခု။ အဘိဝါဒေတွာ ဧကမန္တံ နိသီဒိံ။ ဧကမန္တံ နိသိန္ဒော ခေါ စိတ္တော ဂဟပတိ အာယသ္မန္တံ ထေရံ ဧတဒဝေါစ - “ယာ ဣမာ၊ ဘန္တေ ထေရ၊ အနေကဝိဟိတာ ဒိဋ္ဌိယော လောကေ ဥပ္ပဇ္ဇန္တိ - ‘သဿတော လောကောတိ ဝါ၊ အသဿတော လောကောတိ ဝါ၊ အန္တဝါ လောကောတိ ဝါ၊ အနန္တဝါ လောကောတိ ဝါ၊ တံ ဇီဝံ တံ သရီရန္တိ ဝါ၊ အညံ ဇီဝံ အညံ သရီရန္တိ ဝါ၊ ဟောတိ တထာဂတော ပရံ မရဏာတိ ဝါ၊ န ဟောတိ တထာဂတော ပရံ မရဏာတိ ဝါ၊ ဟောတိ စ န စ ဟောတိ တထာဂတော ပရံ မရဏာတိ ဝါ၊ နေဝ ဟောတိ န န ဟောတိ တထာဂတော ပရံ မရဏာ’တိ ဝါ။ ယာနိ စိမာနိ ဒွါသဋ္ဌိ ဒိဋ္ဌိဂတာနိ ဗြဟ္မဇာလေ ဘဏိတာနိ၊ ဣမာ န ခေါ၊ ဘန္တေ၊ ဒိဋ္ဌိယော ကိသ္မိံ သတိ ဟောန္တိ၊ ကိသ္မိံ အသတိ န ဟောန္တိ”တိ?

ဧဝံ ဝုတ္တေ၊ အာယသ္မာ ထေရော တုဏှိ အဟောသိ။ ဒုတိယမ္ပိ ခေါ စိတ္တော ဂဟပတိ...ပေ... တတိယမ္ပိ ခေါ စိတ္တော ဂဟပတိ အာယသ္မန္တံ ထေရံ ဧတဒဝေါစ - “ယာ ဣမာ၊ ဘန္တေ ထေရ၊ အနေကဝိဟိတာ ဒိဋ္ဌိယော

နာ ၄၇၈

လောကေ ဥပ္ပဇ္ဇန္တိ - သဿတော လောကောတိ ဝါ၊ အသဿတော လောကောတိ ဝါ၊ အန္တဝါ လောကောတိ ဝါ၊ အနန္တဝါ လောကောတိ ဝါ၊ တံ ဇီဝံ တံ သရီရန္တိ ဝါ၊ အညံ ဇီဝံ အညံ သရီရန္တိ ဝါ၊ ဟောတိ တထာဂတော ပရံ မရဏာတိ ဝါ၊ န ဟောတိ တထာဂတော ပရံ မရဏာတိ ဝါ၊ ဟောတိ စ န စ ဟောတိ တထာဂတော ပရံ မရဏာတိ ဝါ၊ နေဝ ဟောတိ န န ဟောတိ တထာဂတော ပရံ မရဏာတိ ဝါ။ ယာနိ စိမာနိ ဒွါသဋ္ဌိ ဒိဋ္ဌိဂတာနိ ဗြဟ္မဇာလေ ဘဏိတာနိ၊ ဣမာ န ခေါ၊ ဘန္တေ၊ ဒိဋ္ဌိယော ကိသ္မိံ သတိ ဟောန္တိ၊ ကိသ္မိံ အသတိ န ဟောန္တိ”တိ? တတိယမ္ပိ ခေါ အာယသ္မာ ထေရော တုဏှိ အဟောသိ။

တေန ခေါ် ပန သမယေန အာယသ္မာ ဣသိဒတ္တော တသ္မိံ ဘိက္ခုသံဃေ သဗ္ဗနဝကော ဟောတိ။
 အထ ခေါ် အာယသ္မာ ဣသိဒတ္တော အာယသ္မန္တံ ထေရံ ဧတဒဝေါစ - “ဗျာကရောမဟံ, ဘန္တေ
 ထေရ, စိတ္တဿ ဂဟပတိနော ဧတံ ပဉ္စ”န္တိ? “ဗျာကရောဟိ တံ, အာဂုသော ဣသိဒတ္တ, စိတ္တဿ
 ဂဟပတိနော ဧတံ ပဉ္စ”န္တိ။ “ဧဝံ ဣ, ဂဟပတိ, ပုစ္ဆသိ - ‘ယာ ဣမာ, ဘန္တေ ထေရ, အနေကဝိဟိ
 တာ ဒိဋ္ဌိယော လောကေ ဥပ္ပဇ္ဇန္တိ - သဿတော လောကောတိ ဝါ...ပေ...။ ဣမာ န ခေါ, ဘန္တေ, ဒိ
 ဋ္ဌိယော ကိသ္မိံ သတိ ဟောန္တိ, ကိသ္မိံ အသတိ န ဟောန္တိ”တိ? “ဧဝံ, ဘန္တေ”။ “ယာ ဣမာ, ဂဟ
 ပတိ, အနေကဝိဟိတာ ဒိဋ္ဌိယော လောကေ ဥပ္ပဇ္ဇန္တိ - ‘သဿတော လောကောတိ ဝါ, အသဿ
 တော လောကောတိ ဝါ, အန္တဝါ လောကောတိ ဝါ အနန္တဝါ လောကောတိ ဝါ, တံ ဇီဝံ တံ သရီရန္တိ
 ဝါ, အညံ ဇီဝံ အညံ သရီရန္တိ ဝါ, ဟောတိ တထာဂတော ပရံ မရဏာတိ ဝါ, န ဟောတိ တထာဂ
 တော ပရံ မရဏာတိ ဝါ, ဟောတိ စ န စ ဟောတိ တထာဂတော ပရံ မရဏာတိ ဝါ, နေဝ ဟော
 တိ န န ဟောတိ တထာဂတော ပရံ မရဏာတိ ဝါ။ ယာနိ စိမာနိ ဒွါသဋ္ဌိ ဒိဋ္ဌိဂတာနိ မြဟ္မဇာလေ
 ဘဏိတာနိ၊ ဣမာ ခေါ, ဂဟပတိ, ဒိဋ္ဌိယော သက္ကာယဒိဋ္ဌိယာ သတိ ဟောန္တိ, သက္ကာယဒိဋ္ဌိယာ အ
 သတိ န ဟောန္တိ”တိ။

“ကထံ ပန, ဘန္တေ, သက္ကာယဒိဋ္ဌိ ဟောတိ”တိ? “ဣမ, ဂဟပတိ, အသုတဝါ ပုထုဇ္ဇနော အရိယာ
 နံ အဒဿာဝိ အရိယဓမ္မဿ အကောဝိဒေါ အရိယဓမ္မေ အဝိနိတော, သပ္ပုရိသာနံ အဒဿာဝိ
 သပ္ပုရိသဓမ္မဿ အကောဝိဒေါ သပ္ပုရိသဓမ္မေ အဝိနိတော ရူပံ အတ္တတော သမနုပဿတိ, ရူပဝ
 န္တိ ဝါ အတ္တာနံ, အတ္တနိ ဝါ ရူပံ, ရူပသ္မိံ ဝါ အတ္တာနံ၊ ဝေဒနံ အတ္တတော သမနုပဿတိ...ပေ...
 သညံ... သင်္ခါရေ... ဝိညာဏံ အတ္တတော သမနုပဿတိ, ဝိညာဏဝန္တိ ဝါ အတ္တာနံ,

နာ ၄၇၉

အတ္တနိ ဝါ ဝိညာဏံ, ဝိညာဏသ္မိံ ဝါ အတ္တာနံ။ ဧဝံ ခေါ, ဂဟပတိ, သက္ကာယဒိဋ္ဌိ ဟောတိ”တိ။
 “ကထံ ပန, ဘန္တေ, သက္ကာယဒိဋ္ဌိ န ဟောတိ”တိ? “ဣမ, ဂဟပတိ, သုတဝါ အရိယသာဝကော
 အရိယာနံ ဒဿာဝိ အရိယဓမ္မဿ ကောဝိဒေါ အရိယဓမ္မေ သုဝိနိတော သပ္ပုရိသာနံ ဒဿာဝိ
 သပ္ပုရိသဓမ္မဿ ကောဝိဒေါ သပ္ပုရိသဓမ္မေ သုဝိနိတော န ရူပံ အတ္တတော သမနုပဿတိ, န ရူပ

ဝန္တံ ဝါ အတ္တာနံ၊ န အတ္တနိ ဝါ ရူပံ၊ န ရူပသ္မိ ဝါ အတ္တာနံ၊ န ဝေဒနံ... န သညံ... န သင်္ခါရေ... န ဝိညာဏံ အတ္တတော သမနုပဿတိ၊ န ဝိညာဏဝန္တံ ဝါ အတ္တာနံ၊ န အတ္တနိ ဝါ ဝိညာဏံ၊ န ဝိညာဏသ္မိ ဝါ အတ္တာနံ။ ဧဝံ ခေါ၊ ဂဟပတိ၊ သက္ကာယဒိဋ္ဌိ န ဟောတီ”တိ။

“ကုတော၊ ဘန္တေ၊ အယျော ဣသိဒတ္တော အာဂစ္ဆတီ”တိ? “အဝန္တိယာ ခေါ၊ ဂဟပတိ၊ အာဂစ္ဆမိ”တိ။ “အတ္ထိ၊ ဘန္တေ၊ အဝန္တိယာ ဣသိဒတ္တော နာမ ကုလပုတ္တော အမှာကံ အဒိဋ္ဌသဟာယော ပဗ္ဗဇိတော? ဒိဋ္ဌော သော အာယသ္မတာ”တိ? “ဧဝံ၊ ဂဟပတီ”တိ။ “ကဟံ န ခေါ သော၊ ဘန္တေ၊ အာယသ္မာ ဧတရဟံ ဝိဟရတီ”တိ? ဧဝံ ဝုတ္တေ၊ အာယသ္မာ ဣသိဒတ္တော တုဏှိ အဟောသိ။ “အယျော နော၊ ဘန္တေ၊ ဣသိဒတ္တော”တိ? “ဧဝံ၊ ဂဟပတီ”တိ။ “အဘိရမတု၊ ဘန္တေ၊ အယျော ဣသိဒတ္တော မစ္ဆိကာသဏ္ဍေ။ ရမဏီယံ အမ္မာဠကဝနံ။ အဟံ အယျဿ ဣသိဒတ္တဿ ဥဿုက္ကံ ကရိဿာမိ စီဝရပိဏ္ဍပါတသေနာသနဂိလာနပ္ပစ္စယဘောသဇ္ဇပရိက္ခရာန”န္တိ။ “ကလျာဏံ ဝုစ္စတိ၊ ဂဟပတီ”တိ။

အထ ခေါ စိတ္တော ဂဟပတိ အာယသ္မတော ဣသိဒတ္တဿ ဘာသိတံ အဘိနန္ဒိတ္တာ အနုမောဒိတ္တာ ထေရေ ဘိက္ခု။ ပဏီတေန ခါဒနီယေန ဘောဇနီယေန သဟတ္တာ သန္တပေသိ သမ္ပဝါရေသိ။ အထ ခေါ ထေရာ ဘိက္ခု။ ဘုတ္တာဝိနော ဩနိတပတ္တပါဏိနော ဥဠာယာသနာ ပက္ကမိသု။ အထ ခေါ အာယသ္မာ ထေရော အာယသ္မန္တံ ဣသိဒတ္တံ ဧတဒဝေါစ - “သာဓု ခေါ တံ၊ အာဝုသော ဣသိဒတ္တံ၊ ဧသော ပဗ္ဗော ပဋိဘာသိ။ နေသော ပဗ္ဗော မံ ပဋိဘာသိ။ တေနဟာဝုသော ဣသိဒတ္တံ၊ ယဒါ အညထာပိ ဧဝရူပေါ ပဗ္ဗော အာဂစ္ဆေယျ၊ တညေဝေတ္ထ ပဋိဘာသေယျာ”တိ။ အထ ခေါ အာယသ္မာ ဣသိဒတ္တော သေနာသနံ သံသာမေတွာ ပတ္တစီဝရမာဒါယ မစ္ဆိကာသဏ္ဍမှာ ပက္ကာမိ။ ယံ မစ္ဆိကာသဏ္ဍမှာ ပက္ကာမိ၊ တထာ ပက္ကန္တောဝ အဟောသိ၊ န ပုန ပစ္စာဂစ္ဆိတိ။ တတိယံ။